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Kárpáti Márta

KÉTSZER IS VISSZA AKARTUNK JÖNNI

Interjú Bagi Zsolt kutató orvossal

Bagi Zsolt kutatóorvos professzor ma már Amerikában, jelenleg Augustában él, de gyöke-
rei Jászberényhez kötik. Induljon is innen a beszélgetés, Jászberényből, az alma matertől.

– Nem titok, hogy mi nem egy évfolyamon ugyan, de egy időben voltunk a Lehel Vezér 
Gimnázium diákjai, ahol azt hiszem mindannyian kiváló alapokat kaptunk. Ki volt az a 
pedagógus, aki a természettudományok felé terelt annak idején, akitől megkaptad azt a 
tudásbázist, amire később ezt a fényes karriert sikerült ráépíteni? 

– Csörgő Terézia kémia–biológia szakos tanárnő volt az a meghatározó személyiség, 
aki tulajdonképpen elindított a pályán. Zárójelben jegyzem meg, hogy eredetileg inkább 
a kémia, a gyógyszerkutatás érdekelt. Végül is valamilyen formában gyógyszerkutató let-
tem, de nem abban a formában, ahogy az emberek fejében él ez a szakma, hanem orvo-
si megközelítésből. A tanulmányaim, majd a munkám során számomra gyorsan kiderült, 
hogy az orvostudományi kutatás visz legközelebb a gyógyszerfejlesztési sikerekhez. 

– Végül is a Lehelből melyik egyetemre vitt az utad?

– A SOTE-n végeztem, orvosként. Itt a hatodik év határozta meg a pályám fő irányvo-
nalát. Valahogy én mindig a kutató laborban éreztem otthon magam, leginkább ott töltöt-
tem a délutánjaimat a szigorló éves kórházi munkát követően. Emellett nagyon érdekelt az 
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orvoslás, mint gyógyítás is, leginkább a szív problémáiban szerettem elmerülni. Végül is 
az orvosi diploma után jelentkeztem és sikeresen elvégeztem a PhD iskolát.

– Úgy tudom hamarosan New Yorkban találtad meg azt a bázist, amely lehetőséget 
adott a fejlődésre.

– Amikorra Magyarországon megszereztem a PhD fokozatomat, már elég sok tudomá-
nyos publikációt prezentáltam, és így valamilyen szinten ismertek, elismertek. A mento-
rom segítségével meghívást kaptam egy Amerikában élő magyar származású élettani kuta-
tóközpont vezetőjétől, Kély Gábortól, aki éppen olyan körökben mozgott, ahol az engem 
érdeklő kutatásokat neves, akár Nobel-díjas professzorok végezték.

– Akkoriban mi volt a kutatási témád?

– Tulajdonképpen ma is ez a témám – a kis érrendszeri kutatások. Kaley Gábor mellett 
a szív érrendszerével, kiemelten a szív hajszálereinek problémáival, illetve azzal a beteg-
séggel foglalkozom, ahol nagyon károsodnak a kis erek – a cukorbetegséggel. Itt egyéb-
ként egy tanársegédi állást is több éven keresztül megkaptam.

– Hogyan kapcsolódik ez a tevékenység a gyógyszerkutatáshoz?

– Amikor a szív hajszálereinek a cukorbetegség okozta károsodását próbáljuk megérte-
ni, akkor lényegében olyan sejt és molekuláris mechanizmusokat vizsgálunk és tárunk fel, 
ami segít új típusú gyógyszerek kidolgozásában. Ezt kutatási nyelven target keresésnek ne-
vezzük.  Amennyiben sikeres a targetkutatás, akkor erre a gyógyszercég ki tud fejleszteni 
molekulákat. Összefoglalva, megkeresem azt, hogy mi romlik el a szív hajszálereiben, és 
erre építve lehet majd gyógyszereket kifejleszteni. 

– Végül is sikerült rátalálni a kis erekben kialakuló problémák okaira?

– Kutatásaink során találtunk számos fontos eltérést a szív-kiserek működésében. A 
legnagyobb eredménynek személy szerint azt tartom, hogy sikerült kimutatni egy olyan 
sejtes útvonalat, amely a cukorbetegség korai stádiumában a kis hajszálerek tágulékony-
ságát biztosítja. Abban az esetben, ha valaki gyulladás- és fájdalomcsökkentő szereket túl-
zott mértékben szed, akkor ezt a bizonyos korai kompenzációs mechanizmust megszünteti. 
Ennek a gyógyszernek a mellékhatását írtuk le az elsők között. Tehát felismertük, hogy 
azoknál a cukorbetegeknél, akik gyulladáscsökkentővel is élnek, nagyon hamar kialakul-
hat szívkárosodás, szívinfarktus akár a nagy erekben is.

– Ez egy jelentős felfedezés?

– Igen. A gyógyszercég, amely gyártotta ezeket a szereket, ki is vonta a forgalomból. 
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– Valószínűsítem, ebből adódott a következő feladat, amely megoldást jelenthet a kivont 
gyógyszer helyettesítésére.

– Próbáltunk olyan útvonalakat találni, amelyek aktiválásával ezeket a kis ereket meg 
lehet gyógyítani. Itt merült fel először a szabadgyökök károsító szerepe az érműködésben. 
Ennek a kóros elváltozásnak, és az ezt semlegesítő, úgynevezett antioxidáns használatnak 
irányába  folytattuk kutatómunkánk nagy részét, amely tulajdonképpen azóta is tart. 

– Mi a konklúziója az ezen irányú kutatásoknak?

– A fent említett szabadgyökök a vérereket bélelő sejtréteget, az endotelt károsítják. 
– Az endotel gyulladásos, szabadgyökök okozta kóros elválotzására egyébként meg is szü-
letett egy új kifejezés; endotelitis. – Régóta ismert volt, hogy a véráramlás fokozásával, 
ami például a testmozgás és a fizikai aktivitás során következik be, pozitív érrendszeri ha-
tásokat lehet elérni, amit többek között a szabadgyökök semlegesítésének tulajdonítottak. 
Kutatásaink eredményei azt mutatják, hogy az antioxidánsok használata, de még inkább a 
fizikai aktivitás jelentősen csökkenti a kisér-betegségek okozta szívkárosodást. 

– Miután megtörténik egy ilyen szintű felfedezés, mi a további lépcső a munkafolyamatban?

– Összefoglalva és leegyszerűsítve: leírjuk a felfedezést, majd kitalálunk rá bizonyos 
gátlószereket, és a tudományos publikációkban leközöljük az eredményeket. Végül is a mi 
teljesítményünket így mérik. 

– Hogy jutnak el ezek a tudományos eredmények a betegekhez?

– A betegek valahogy meglepő módon mindig nagyon gyorsan tudomást szereznek 
az újdonságokról, sokszor hamarabb, mint az orvosok. Olvassák a szaklapokat, illetve a 
szaklapok cikkeit gyakran átveszik más médiumok, és érthetőbb formában elviszik az em-
berek felé. Egyszer csak csörög a telefonod, felhív a beteg, és elmondja, hogy neki is ez a 
betegsége, szeretné megkapni a gyógyszert.

– Mit tud a kutatóorvos erre felelni?

– Először is nagy büszkeséggel tölt el, hiszen ez egy kézzelfogható pozitív visszacsato-
lás. Másrészt azt kell mondanom, sajnos éveket kell várnia arra, hogy a klinikai kutatások 
lefuttatását követően a gyógyszercég forgalomba helyezze a tablettát.

– A betegség leírása már meg van, de a gyógyszerre még várni kell. Mit tehet ebben az 
időszakban a beteg? Mivel lehet megnyugtatni, biztatni?

– Mindenképpen javaslom neki a testmozgást. Tudjuk, hogy az időskor, a cukorbeteg-
ség, az elhízás és a szívbetegség felerősítik egymást, növekszik a kockázat. Egy felügyelet 
alatt végzett testmozgással azonban mindezt ellensúlyozni lehet.
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– Minderre mit válaszol a beteg? Hajlandóak felkelni a fotelből?

– Legtöbbjük azt válaszolja, hogy igen, tudják, érzik, hogy jót tenne a mozgás. Amikor 
viszont az utcán sétálok, különösen Amerikában, látom, hogy rengeteg az elhízott ember. 
Sajnos ez a tendencia nálunk is egyre szembetűnőbb. Meg is született rá az orvosi szakki-
fejezés – az elhízás epidémiája.

– A kifejezés kísértetiesen hasonlít a pandémiára. Járványszerűen elhízik az emberiség?

– Úgy tűnik, igen. Egyébként pont a koronavírus-járvány mutatta meg, hogy az elhízott 
betegekben sokkal súlyosabb károsodásokat okozott a vírus. Egyik kutatásunk konkrétan 
leírta, hogy a koronavírus receptora fokozottan termelődik az elhízott betegekben.

– A tevékenységed az Államokban rendkívül elismert. Mi az a plusz, ami ennyire ismert-
té, elismertté tesz a szakmai körökben?

– Mindenekelőtt az, hogy mi a kutatásokat elsősorban embereken végezzük. Ennek 
során műtéti anyagokon, – a betegekből nyert kis vérerek és szövetek – mikroszkópos el-
járással végezzük. Ilyen módszerekkel és formában csupán két-három laborban dolgoznak 
az Egyesült Államokban. Amennyiben mások is szeretnék beállítani ezeket a kutatásos mód-
szereket, gyakran előfordul, hogy engem hívnak a klinikákra megtanítani az eljárás lényegét. 

– A külhonban végzett kutatásaid sikerekről árulkodnak. Amikor annak idején elfogad-
tad a megbízatást, úgy tervezted, hogy Amerikában maradsz?

– Kétszer is vissza akartunk jönni Magyarországra. Első alkalommal kaptam egy lehe-
tőséget a Debreceni Szívgyógyászati Klinikán. Hazajöttem, felépítettem egy laboratóriu-
mot. Nagyon jól éreztük magunkat, ekkor születtek a gyermekeink is. Mi voltunk azok a 
furcsa magyarok, akik hazajöttek, hogy családot alapítsanak. Mégis a teljes boldogságnak 
ellentmondott, hogy nem láttam azt a karrierútvonalat, ami teljessé tehette volna a pá-
lyámat. Úgy éreztem, tízszer annyit dolgozom mint más, tízszer annyit publikálok, de az 
elismerés valahogy nem volt mindezzel egyensúlyban. Tulajdonképpen a fiatalságomra hi-
vatkozva utasított el az Akadémia annak idején. Hiába van meg az összes feltétel, itthon illik 
negyven felett lenni ahhoz, hogy elismerjenek. Ebben a kicsit csalódással terhes időszakban 
Amerikában elnyertem egy pályázatot. Úgy döntöttünk, visszaköltözünk New yorkba.

– Közben ismét jött egy költözés...

– Igen. Oxfordból hívtak, hogy szeretnék, ha a fent említett különleges, emberi szöve-
teken végzett kutatási módszert beállítanám az egyetemen. Visszautasíthatatlan lehetőség 
volt. Visszajöttünk Európába, amit imádunk minden szempontból. Oxford egyébként a leg-
szebb város, ahol valaha laktam. Páratlan kulturális élmény olyan évszázados falak között 
dolgozni, ahol előttem diákként Indira Ghandi vagy Margaret Tacher tanult. 
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Egy-egy vacsora úgy zajlott, ahogy a Harry Potter filmekből lehet ismerős, egészen 
varázslatos a közeg, a magasan képezett kollégák, a szertartásosság...

– Három év után visszaköltöztetek a tengeren túlra. Mi motiválta ezt az újabb váltást?

– Azt tudni kell, hogy az ilyen nagy hírű, elismert egyetemeken, mint Oxford, óriási 
harc van a helyekért. Én voltam az egyetlen, aki fiatal, aktív családi életet éltem. Nagyon 
nehéz döntés volt elhagyni Oxfordot, de éreztük, hogy szinte lehetetlen összeegyeztetni az 
ott folyó munkát a családi léttel. így – amikor egy nyertes pályázat révén meghívást kap-
tam Amerikába – újra a költözés mellett döntöttünk.

– Pontosan hová, melyik állam melyik intézményébe kaptál megbízatást?

– Georgia-ba, ahol az állami orvosi egyetem kutatólaboratóriumát vezetem immár tíz 
éve. Egyelőre nagyon jól érezzük magunkat itt, de ki tudja, mit hoz a jövő. Mindig meg-
találnak a lehetőségek... Mindig szerettem utazni, új dolgokat megismerni, teljesíteni a 
kihívásokat, átélni a kalandokat.

– Ezek szerint könnyen sikerült beilleszkedned bárhová. Jellemzően hogyan fogadtak, 
mennyire fogadtak el, mint távolról érkezett kollégát?

– Szerencsére nagyon hamar be tudok illeszkedni a munkahelyi csapatba, könnyen el-
fogadtak bárhol. Senki nem gondolná, de elsősorban a sport, ezen belül is a foci, ami segít 
kiépíteni a kapcsolatokat. Én már Jászberényben is fociztam, mai napig is játszom, illetve 
rendszeresen futok. A testmozgás kikapcsol, ugyanakkor feltölt energiával. Amikor elme-
gyek futni, előfordul, hogy fejben megszületik egy-egy új projekt. A foci pedig összehoz 
emberekkel. A déliek egyébként is sokkal befogadóbbak, nyitottabbak, mint az északiak. 
Itt gyakran megszólítanak az utcán, megkérdezik honnan jöttem, és máris kialakul egy 
beszélgetés.

– Mi a struktúrája az egészségügyi képzésnek, kutatásnak Georgia államban?

– Ez egy közel tízmilliós állam, nem túl gazdag, kevesebb a munkalehetőség is, mint 
északon. Az orvoslásban van potenciál, hiszen beteg mindig lesz, az egészségügyre, 
gyógyszeriparra szükség van. Mi vagyunk az egyetlen állami egyetem Georgiában. Fontos 
célunk, hogy kiképezzük Georgia orvosait, illetve kutatóorvosait. A hazai viszonyokkal 
összehasonlíthatatlan, hogy mennyi pénzt adnak kutatásra, ami itt egy üzleti modell. Be-
adsz egy pályázatot, amelyre nagyságrendekkel nagyobb összeget kapsz, mint Európában 
bárhol. (Csak a tisztánlátás kedvéért: 45 milliárd dollár éves költségvetéssel működik a 
nemzeti egészségügyi intézet.) Tehát, megkapod a pályázati összeget négy-öt évre, ami 
millió dolláros nagyságrendű, majd ebből a pénzből te magad finanszírozod a fizetésed egy 
részét és fenntartod a labort. Ahhoz, hogy mindez működhessen, az kell, hogy két-három 
évente beadj egy pályázatot. Ebből mondjuk a hetedik, nyolcadik változatot fogadják el 
egy olyan versenyben, ahol Nobel-díjasok is ringbe szállnak. Akkor jó egy pályázat, ha 
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a három „P” – person, project, place, (vagyis a kutató, a projekt és a kutatási helyszín) – 
megfelel a bírálóbizottságnak. Nem véletlen, hogy csak a legkitartóbbak, legkreatívabbak 
tudnak fennmaradni. Tízből mondjuk egy.

– Nagyon hamar, nagyon magasra jutottál a szakmai ranglétrán. Mi a következő lép-
csőfok? Melyek a közeli s távolabbi célok?

– Elsődleges célom, hogy olyan embereket neveljek ki, akik ezen a pályán maradnak. 
Benne vagyok a posztgraduális és orvos PhD képzésben, igazgató vagyok az egyik kur-
zusban, a felvételi bizottságoknak is tagja vagyok. Szeretnék egy iskolát teremteni, ahol én 
nevelek ki kutatással foglalkozó orvosokat. Úgy néz ki, hogy jó irányban haladok. Mindezt 
bizonyítja, hogy volt egy magyar fiú, Fehér Attila, akinek a PhD-ját és postgraduális kép-
zését irányítottam, és most a világ egyik legjobb egyetemén, a yale-n kardiológus. A másik 
tanítványom pedig egy kínai lány, aki a PhD után a New york-i Columbia Egyetemre nyert 
felvételt, és ott az akadémiai pályára került. 

– Kutatási téren melyek a személyes terveid a jövő tekintetében?

– Obama idején egy nagy programot indított el az Egyesült Államok a demencia és azon 
belül az Alzheimer kutatására. Amerikában egyébként külön intézet létezik az öregedés-
kutatásra, hiszen egyre nagyobb kihívást jelent az idősödő társadalom. Tehát, visszatérve a 
kutatási témához: felfedeztük, hogy a szív kis hajszálereiben kialakuló  kóros sejtműködé-
sek és útvonalak hasonlóan működnek az agy fehérállományának hajszálereiben mutatko-
zó problémákhoz, amelyek összefüggést mutatnak az Alzheimer betegség kialakulásához. 
Erre a felfedezésre dolgoztunk ki egy projektet, amely megtetszett a bírálóbizottságnak. 
Most ebben dolgozunk. A kutatás érdekessége, hogy hálózati formában három különböző 
állam laborja működik közre, dolgozik össze a projektben. A mi laborunk kuriózuma, hogy 
„nagyon friss”, valódi emberi szöveteken tudjuk tanulmányozni az agy érhálózatát. Végső 
célunk, hogy már nagyon korai stádiumban kimutathassuk az Alzheimer jeleit, és ezek a 
betegek minél hamarabb kezelést kaphassanak.

– Ezek szerint a kardiológia mellett az agyi funkciók kutatásában is otthonosan mo-
zogsz. Kutatóként is érvényes az az állítás, hogy érdemes több lábon állni?

– Igen, mindenképp. Számomra azonban az a legfontosabb, hogy új dolgokat ismerjek meg. 
Egy-egy új téma kutatásával rengeteget tanulok. Persze ehhez nagyon sokat kell olvasni.

– Jut idő olvasásra?

– Kell, hogy jusson. Egyébként azt senki nem mondta nekem, amikor erre a pályára 
léptem, hogy írnom kell. Ahhoz, hogy írni jól tudjál, elengedhetetlen az olvasás. Én most 
tulajdonképpen újságíró vagyok. Eredményeket publikálok, ami egy folyamatos küzde-
lem, hasonlóan a pályázatíráshoz. A kutatók munkáját az alapján mérik, hogy mennyit és 
milyen rangú újságokban publikálnak.
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– Lehetséges, hogy ennek a heroikus munkának egyszer egy Nobel-díj lesz a jutalma?

– Ez egy jó kérdés. Én most azt mondom, hogy nem, de aki erre válaszolni tud, az nem 
mond igazat. Rengeteg mindennek kell összeállni egy Nobel-díjhoz. Lehet, hogy majd 
húsz év múlva azt mondják, hogy a mi kutatásaink vezettek az Alzheimer gyógyszer ki-
fejlesztéséhez. Ezt nem lehet előre látni. Ahogyan Karikó Katalin is rendkívül közel állt 
hozzá egy húszéves kutatás végén, de a bizottság azt mondta, hogy nem, ez még korai. 
Persze mindig reménykedem, nem kifejezetten a Nobel-díjban, de egyéb elismerések min-
dig nagyon nagy büszkeséggel töltenek el. Azokat a díjakat, amelyeket már megkaptam, 
és amelyekre még számíthatok, olyanok adják, akik ismernek, akik valóban elismerik a 
tevékenységemet, a felfedezéseimet, az eredményeket. A szakma mindenképpen elismer, 
levelező partnerségben vagyok a legnevesebb kollégákkal szerte a világban, sokukkal ba-
ráti a viszony. Ez is egyfajta elismerés, ami számomra nagyon fontos. Majd meglátjuk, 
hogy mit hoz a jövő, még fiatal vagyok.

Részletek Bagi Zsolt szakmai életrajzából

Az Amerikai Egyesült Államok Georgiai Állami Orvostudományi Egyetem professzora, 
Augusta, GA. Zsolt 2000-ben doktorált, 2004-ben PhD fokozatot a Semmelweis 
Orvostudományi Egyetem Orvostudományi Karán szerzett. 2002-ben csatlakozott Gabor 
Kaley professzorhoz a New york Medical College Élettani Tanszékén posztdoktori 
tanulmányaihoz New york államban. 2004 és 2007 között a Debreceni egyetem Kardiológiai 
Intézetének egyetemi tanársegéde, majd adjunktusa volt és elnyerte a Magyar Tudományos 
Akadémia Bolyai János Kutatási ösztöndíját. 2007-ben meghívást kapott és visszatért New 
york-ba, ahol adjunktusi pozíciót töltött be és létrehozta amerikai kutatólaboratóriumát. 
Zsolt 2010-ben Oxfordban folytatta tudományos munkásságát, miután az angliai 
Szívgyógyászati Alapítvány Kiválóságai Kutatási Centrum ösztöndíjasaként csatlakozott 
az Oxfordi Egyetem Gyógyszertani tanszékéhez, majd később az Oxfordi Egyetem 
Somerville Kollégiumának tudományos főmunkatársa lett. Jelenleg, mint egyetemi 
professzor egy kutatólaboratóriumot vezet az amerikai Georgiai Állami Orvostudományi 
Egyetem Élettani Tanszékén.

Elismerések, díjak és kitüntetések:

2008 : Bristol-Myers Squibb young Investigator Award az Amerikai 
Fiziológiai Társaságtól
2007: Az American Heart Association ATVB érdemdíja
2004: Van Leeuwenhoek  Utazási Díj az Európai Mikrokeringési Társaságtól
2004: Az Amerikai Mikrokeringési Társaság Zweifach Diák-díja
2003: Caroline tim Sugden/Frances A. Hellenbrandt-díj, Amerikai Fiziológiai Társaság


